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ÉVKÖZI 3. VASÁRNAP                              C év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: Neh 8,2-4a.5b.8-10 – 1Kor12,12-30 – Lk 1,1-4.4,14-21 

A názáreti zsinagógában 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! 
Vajon a kedves Testvérek ma szokásból jöttek el erre a reggeli szentmisére, vagy valami más 
határozta meg idejövetelüket? Nagy emberek néha meghökkentő dolgokat mondanak, de nem 
biztos, hogy mindig igazuk van. Goethe azt mondta, hogy az ember a szokásainak rabja. 

Vannak jó szokások, és az erkölcstan ezeket erényeknek nevezi. Akkor egy szokásos 
vasárnapi szentmise erény lehet. Azt olvassuk majd a mai evangéliumban, hogy  

 

Jézus szokása szerint elment a zsinagógába! 

Kérjük Isten kegyelmét, 
hogy jó szokásaink lelki gazdagodásunkra legyenek 

és   könnyítsék meg az egymással való kapcsolatainkat, a mindennapjainkat! 

 

Nem kell minden meghökkentő kijelentést elfogadni, sokkal inkább figyeljünk mindig arra, 
hogy a cselekedeteink hogyan formálják és alakítják életünket. A kedves Testvérek jó szokása 
maradjon meg vasárnapról-vasárnapra. Fogadják el Isten hívását még akkor is, ha néha nehéz 
fölkelni. Azért, mert valami erény, az nem azt jelenti, hogy könnyű is! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
A kinyilatkoztatás nem írás, hanem élet! Mózes ugyan leírt betűket vett át az Úrtól. Ezdrás 
pap – ahogy hallottuk – a fogságból visszaérkező népnek írást olvasott fel, az Úr szavait, az 
Úr üzenetét. Jézus a názáreti zsinagógában ugyancsak egy könyvtekercset vett elő és éppen 
arra a helyre talált, amit az előbb hallottunk. Felolvasta és utána értelmezte. Írások sorban, de 
mindezek ezt a pillanatot készítették elő: 

 

„Ma betejesedett az Írás!” Ezt Jézus mondta! 

Ezzel az Írás elnyerte értelmét! 

Az Írás Jézusban teljesedett be! Ő az Isten kimondott szava! 

 

Jézus beteljesíti mindazt, amiket Isten a próféták által üzent, vagy írástudó emberek leírtak. 
Jézusban mindez beteljesedett. Jézus óta vasárnapról-vasárnapra felolvasunk az Írásokból 
különböző részleteket. Millió biblia van emberek kezében és lapozzák, olvassák az Írást. 
Jézus Krisztus óta elsősorban felé fordulunk, mert ő az a valaki, aki a tanító, aki egyedül 
értelmezi helyesen az Írást, mert benne az Írás igazságai életté váltak! Ettől kezdve Jézust 
nemcsak hallgatjuk, hanem példáját követjük, mert benne megjelent Isten vigasztalása, benne 
itt van közöttünk Krisztusunk, aki megvéd egymástól, embert az embertől. Nem véletlen, 
hogy hitetlen emberek arról beszélnek, hogy Isten féltékeny az emberre, Isten irigy, nem 
akarja az ember javát. Erről azok beszélnek, akik az emberből akarnak hasznot húzni, az 
emberből akarnak megtollasodni az ember kárára, a másik ember ellenére. 
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„Az Úr Lelke rajtam!” 
Azzal kezdtük ezt az újesztendőt, hogy rácsodálkoztunk arra a nagy igazságra: Elkezdődik 
Isten és a világ újraegyesítése! Az ember és a világ minden gondja, baja abból származik, 
hogy elszakadt az Istentől! Isten úgy alkotta meg az embert, hogy vele összetatozzunk, ha tőle 
elszakadunk, akkor magunkra maradunk. Az istennélküli ember nem tud mit kezdeni a másik 
emberrel sem, egymásnak ellenlábasai leszünk, civakodunk, ellenségeskedünk. Nem valósul 
Isten gondolata, hogy az emberek olyan egységben legyenek egymással, ahogy az emberi test 
egységét megcsodáljuk, ahol minden egyes tag az egészet építi fel és minden egyes tag 

egyformán fontos. 
  

Jézus ma azt a nagyon fontos üzenetet fogalmazza meg, 
amely az Istennel egyesült világ szellemiségét, lelkületét jelenti: 

„Az Úr Lelke rajtam!” 

 

Jézus ezt az isteni Lelket ajándékozza nekünk embereknek, a világnak! 
A Lelket, aki a vigasztaló! A Lelket, aki az ember ügyvédje  
az Istennel való kapcsolatok rendezésében! 
A Lélek a ti oldalatokon áll, hogy meg tudjatok felelni Isten elvárásainak  
és az egymással való kapcsolatotokban méltók legyünk.  
A Lélek szónak ez a jelentése: Vigasztaló!  
Jézus ezt ígérte az apostoloknak: „Elküldöm nektek a Vigasztalót!”  

 

Azt hallottuk, hogy a Lélek Jézust a pusztába vitte, ahol Keresztelő Jánossal találkozott. A 
Lélek erejével aztán visszatér Názáretbe, ahol szokása szerint szombatonként bemegy a 

zsinagógába. Elmondja ezt a legfontosabb üzenetet, hogy a világ csak akkor tartozhat 
Istenhez, ha az Isten Lelke élteti! A világ csak akkor élhet Istenhez méltón, ha Istenre 
építkezik, nem homokra, hanem sziklára és ez a szikla maga Jézus! 
 

Elérkezett az Úr kegyelmi esztendeje! 
Mi az üzenet? „Hirdessem az Úr kegyelmének esztendejét!” Az embereket ez az üzenet 
örömmel töltötte el, mert ők tudták mit jelent az, hogy elérkezett az Úr kegyelmi esztendeje. 
Jézus Krisztussal elkezdődött ez az új időszak, az Isten kegyelmi ideje. Isten kegyelmi ideje 

azt jelenti: - hallottuk - „Szabadulást hirdet a raboknak!” Ők nagyon világosan tudták, hogy ez 
mit jelent, sokkal többet, mint amit mi első hallásra gondolunk. Nem arról van szó, hogy 
valakinek általában a szabadságáról van szó, hanem Isten kegyelmi esztendeje a zsidók 
számára az ötvenedik esztendő volt. Ezért volt az ő számukra oly örömteli Jézus üzenete, mert 
ez a jubileumi év, a 7x7 év után következő jubileumi év az Isten kegyelmi esztendeje.  
 

Isten azt akarja, 

hogy a mi világunk, a mi életünk ilyen kegyelmi idő legyen 

születésünktől halálunkig, a világ kezdetétől a világ végéig! 

 

Ezt az isteni vágyat, isteni gondolatot fejezi ki ez a jubileumi esztendő. Jubileum, amikor a 
jóbelt megfújták. A jóbel az a kürt, amit ökörszarvból készítettek. A zsidók az ökörszarvát így 
nevezik: jóbel. Jubileum az, amikor ezt a jóbelt megfújják és a kegyelmi esztendő elkezdődik. 
Mit jelent a kegyelmi esztendő?  Ez a döntő! Ezt hallották a jézusi beszédből: 
  

Elengednek minden adósságot!  
Minden adósságrabszolga megszabadul a börtönből.  
Ismerős fogalom: adósságrabszolgák. 
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Az isten nélküli világnak fogalma sincs az Isten kegyelmi gondolkodásáról. Az isten nélküli 
világ rabszolgákban gondolkodik, mert a rabszolga kiszolgáltatott.  
 

Amikor Jézus kimondja ezt a nagy igazságot, akkor az emberek tudták, hogy az adósságukat 
elengedik, azok, akik az adósságuk miatt eladósodtak, akár azok, akiket börtönbe vetettek, - 

ilyen is volt, - akár örökös rabszolgává váltak, akik soha nem tudják visszafizetni a kölcsönt.  
Ott voltak a hitelezők is. Ott voltak azok is, - uzsorásoknak is mondhatjuk őket, de lehet 
Zakeusnak is mondani, - ők is ott voltak. Ők is meghallották ezt az üzenetet. Már is hangot 
adtak nemtetszésüknek: Ki Ez? Nemde az ács, József Fia! Hogy beszélhet így? Mi módon 
leckéztet így meg bennünket? Mi köze a mi világunkhoz? 

 

Jézus részletezi, szempontok alapján megy tovább, hogy kifejtse ezt az igazságot: „A vakok 
látnak, a poklosok tisztulnak, a sánták járnak!” Kinyílik az emberek szeme. Tisztul a világ, 
tisztulnak az emberi kapcsolatok, mert vannak olyan helyzetek, amikor az emberek 

eladósodnak.  Ne azzal foglalkozzunk, hogy ők mennyire voltak ebben hibásak és mennyire 
nem. Mindig vannak, akiknek érdeke, hogy emberek eladósodjanak, mert ez az ő e világi 
meggazdagodásuknak az egyetlen lehetősége.  
 

A poklosok tisztulnak.  

Tisztul az emberi kapcsolatok világa! 
A sánták járnak. 
Út támad az embereknek,  
út, amelyen az ember kiszabadul a rabszolgaságból. 
Amikor Jézus meghirdeti ezt az igazságot, akkor ezt kell látnunk!  

 

Isten így van jelen a világunkban, egészen konkrét cselekedetek által! 

Egészen konkrét cselekedetekkel tudja az ember maga is igazolni, 
hogy Isten Lelke lakik benne!  

Ez nem elmélet! Ez az élet! 

 

A mai vasárnapon azért imádkozzunk, hogy az Isten Lelke lakozzon bennünk, az Úr Szent 
Lelke, amely az istenes gondolkodásnak, az istenes magatartásnak a feltétele. Ne felejtsük el, 
az istentelen világ egyfolytában az Isten Lelke ellen hadakozik. Az istentelen világ nem fogja 
megérteni sohasem az Isten Lelkének üzenetét, mert nem is akarja megérteni, mert az ellene 
szól. Az istentelen világ nem fogja megérteni azt, Aki elengedi az adósságot. Neki ez nem 
érdeke. Az istentelen világ ezt a keresztény gondolkodást száműzi és e világi 
magatartásformákra hivatkozik. Mi határozta meg az ő gondolkodásukat? Szemet szemért, 
fogat fogért. Ha te így, akkor én is úgy.  
 

Ezt a világot változtatja meg a Lélek! Ezért volt a zsidók számára is olyan nagy dolog a 
jubileumi esztendő, az Isten kegyelmi éve, amikor minden adósság és adósság rabszolgaság 
megszűnik. Ne tartozzatok senkinek semmivel, csak kölcsönös szeretettel. Ezt az istenes 
gondolkodást az e világi gondolkodás, amit elsősorban a pénz ural és határoz meg, nem tudja 
hova tenni. Csak egyet tud. Aki csak néhány fényt villant fel ebben a világban ebből a 
Szentlelkes gondolkodásból, az ellenség lesz, azt leckéztetni kell, mert istenkedik ebben az 
istentelen világban. 
 

Mennyi adósságunk van! 
Kérjük az Istent, töltse el a mi szívünket is az ő Szent Lelke,  

hogy ezen a földön ne csak jólét legyen, hanem erkölcs is!  
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Segítsen nekünk abban,  
hogy ne csak igazságról beszéljenek a világban,  
hanem irgalomról is.  
Ne csak e világi programunk legyen,  
hanem a hitnek is szava legyen! 

 

Nem erre vágyakozik mindenki, erre az egészen új kapcsolatra? 

Általunk a betű életté váljon! 

A mi dolgunk, hogy az ember élete Isten vezérelte Szentlelkes élet legyen! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! 
A világ ellenkezik Istennel, nem akar egyesülni vele, mert az e világi törvények az e világiak 
javát szolgálják. A világ nem akarja, hogy a Zakeusok megtérjenek. Zakeus üdvösségét az 
jelentette, hogy akit becsapott, azt kártalanította, vagyonának felét szétosztotta. Csak így 
lehetett közösségben Istennel, csak így élhetett Lelkes életet.  
 

Imádkozzunk azért, hogy mi Isten követeiként éljünk ebben a világban! 

 

MI Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! 
Az áldás Isten jóindulatát közvetíti. Csak jóindulattal lehet élni a világban, vagyis 
Szentlelkesen. Tudomásul kell vennünk, hogy a világ fenn akarja tartani az adósságcsapdát, 
ahogy hallottuk már 2000 évvel ezelőtt a názáreti zsinagógában is. Jézus az adósságcsapdából 
vezeti ki az embereket. Ez a gondolkodás nem tartható fönn a keresztény világban! A 
jubileumi év az Isten kegyelmi éve erről szól. Isten kegyelme segítsen bennünket, hogy 
irgalmas szívvel mindig kiálljunk az igazságért! 
 

+  Á L D Á S  + 


